

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION**  
**INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG**  
**INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION**  
**NOTA D'INFORMAZIONE**  
**TER DOCUMENTIE**

Brussels, December 1978

**FOURTH MEETING OF THE GENERAL COMMITTEE OF THE EURO-ARAB DIALOGUE**  
**DAMASCUS, 9-11 DECEMBER 1978**

The General Committee of the Euro-Arab Dialogue will hold a fourth meeting in Damascus from 9 to 11 December. Previous meetings were held in Luxembourg (18-20 May 1976), Tunis (10-12 February 1977) and Brussels (26-28 October 1977)<sup>1</sup>.

The General Committee is at present the main body of the Dialogue, whose activities it fosters and coordinates. The participants, who generally hold ambassadorial posts, make up two delegations - one Arab and the other European.

The Arab Delegation will be led by Mr Rafic Jouejati, Director responsible for Western European Affairs in the Syrian Foreign Ministry, and Mr Mohamed Riad, Deputy Secretary-General of the Arab League.

The European Delegation will be led by Mr Hans Joachim Hille, Ambassador Extraordinary for the Euro-Arab Dialogue, and Mr Manfred Caspari, Deputy Director-General for External Relations at the Commission of the European Communities.

The purpose of the Damascus meeting is the progress made by the various working committees and specialized groups since the Brussels meeting in the light of the guidelines and conclusions adopted there, to take decisions in those fields where the examination of the dossiers has progressed sufficiently and to give fresh impetus and more precise direction to the future work.

The activities of the Dialogue have been gradually extended to cover a very wide range of subjects, where the search for ways and means of cooperation between two vast regional groupings represents a new and complex undertaking. Before operational decisions can be taken, there must necessarily be an exploratory stage, and this varies in length depending on the field. Although General Committee meetings provide an opportunity for assessing the state of the Dialogue at a given moment, one cannot expect similar results to be achieved in all the areas at the same time.

In view of the progress made since the Brussels meeting, it is expected that particular attention will be devoted to certain problems in the field of economic cooperation at the Damascus meeting.

Financing the activities of the Dialogue

A total of US \$ 18.5 million is available for financing the activities of the Dialogue. Of this, US \$ 15 million has been provided by the Arab side and US \$ 3.5 million by the European side.

<sup>1</sup>See P - 100 of October 1977 and DG X memo 169/78 (pages 23-28).

At the last meeting, nine sums totalling US \$ 4 580 000 were earmarked for various purposes (see Annex 1).

This time the working committees will be able to submit a second set of studies and schemes involving a total of about US \$ 3.7 million for approval by the General Committee. Four of these operations concern industrialization, three are in the science and technology sector, one is in the social field and two are in the cultural field (see Annex II).

#### Activities of the seven working committees

The seven working committees, which were set up in Rome in July 1975<sup>1</sup>, have been working steadily since October 1977.

The working committees have achieved a considerable measure of agreement on certain items, and the Damascus meeting will either be able to approve these or lay down guidelines for future work:

#### Trade

One of the subjects that might be discussed in Damascus is the offer made by the European side in Brussels in October 1977 to examine the concrete terms of non-preferential contractual links with all or some of the Arab League countries<sup>2</sup>. The possibility of setting up a centre for trade cooperation (promotion) might also be discussed.

#### Transfer of technology

At Tunis in February 1977 it was decided in principle to establish a centre for the transfer of technology. Concrete progress could be made in this area in Damascus (e.g. terms of reference for a works study).

#### Technical standards

In addition to two studies in this connection (as the training of specialists and the establishment of Euro-Arab documentation centres (see Annex II)), a declaration on standardization and a recommendation to the Community Member States' producers and exporters will be submitted to the General Committee for confirmation. (This was approved in principle in Brussels.)

#### Investment protection

At its last meeting (held in Cairo on 6 and 7 November), the Working Committee on Financial Cooperation made substantial progress on the drafting of a text to be included either in an agreement or in a joint declaration on the protection of foreign investment in the two regions. The General Committee will very probably give precise political guidelines in this field.

#### Vocational training

This subject is of vital importance for the realization of development plans, and therefore also for the projects being carried out under the Dialogue. Considerable technical assistance is to be provided for the Arab Centre for Vocational Training in Tripoli, which was set up by the Fourth Arab Labour Conference in 1975 (see Annex II).

<sup>1</sup> Industrialization, infrastructure, agricultural and rural development, financial cooperation, trade, scientific and technological cooperation, and cultural, social and labour questions.

<sup>2</sup> Eleven Arab countries already have contractual and preferential links with the Community under the Lomé Convention (four countries) or Mediterranean agreements (seven countries).

Declaration on migrant workers

Agreement in principle on a declaration relating to the status of Arab workers in the Community was reached in Brussels in 1977. The relevant working party has in the meantime finalized a text for a joint declaration which is likely to be adopted in Damascus.

The Damascus meeting will also provide the two Delegations with an opportunity to discuss any political problems that either side would like to raise.

Following the meeting of the General Committee of the Dialogue held in Brussels in late October 1977, a table can be drawn up to take stock of the lists of concrete schemes to be undertaken in the context of the Euro-Arab Dialogue:

	<u>Cost estimate</u>	<u>Estimated contribution US \$</u>	
		Arab	Europeans
A. <u>Symposium on relations between the two civilizations, Hamburg</u>	250 000	125 000	125 000
B. <u>Basic infrastructure</u>			
1. Study on the Arab countries' training requirements as regards sea transport	200 000	160 000	40 000
2. Harmonization of statistics in Arab ports	60 000	48 000	12 000
3. Study on the new port of Basra, Iraq	500 000	400 000	100 000
4. Study on the new port of Tartus, Syria	500 000	400 000	100 000
5. Symposium on new towns	20 000	10 000	10 000
C. <u>Agriculture and rural development</u>			
1. Juba Valley: study on the irrigation project at Bardera, Somalia	1 200 000	960 000	240 000
2. Meat production project in Sudan	50 000	40 000	10 000
3. Seed potato project in Iraq	1 800 000	1 440 000	360 000
TOTAL	4 580 000	3 583 000	997 000

Second set of studies and schemes submitted to the  
fourth meeting of the General Committee

Damascus, 9-11 December 1978

STUDIES OR SCHEMES	Total cost in US \$ (provisional estimate)	Arab contribution in US \$  (to be determined)	European contribution in US \$
<b>A. <u>Industrialization</u></b>			
Documentation and information centres for standardization purposes	450 000		
Training in standardization, metrology and quality control	135 000		
Petrochemical study	165 000		
Refining study	165 000		
<b>B. <u>Science and technology</u></b>			
Water Desalination Institute	600 000		
Polytechnical Institute	1 000 000		
Marine environment	160 000		
<b>C. <u>Social affairs</u></b>			
Arab Centre for Vocational Training and training of instructors	880 000		
<b>D. <u>Culture</u></b>			
Venice Seminar (publications)	20 000		
Catalogue of cultural institutions	6 000		
Hamburg Symposium (supplement)	115 000		
	3 696 000		

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION**  
**INFORMATORSCHER AUFZEICHNUNG**  
**INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION**  
**NOTA D'INFORMAZIONE**  
**TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, décembre 1978

**QUATRIEME REUNION DE LA COMMISSION GENERALE DU DIALOGUE EURO-ARABE**  
**DAMAS, 9 - 11 DECEMBRE 1978**

La Commission générale du dialogue euro-arabe se réunira à Damas du 9 au 11 décembre 1978 pour une quatrième session, faisant suite aux réunions de Luxembourg (18 - 20/5/1976), de Tunis (10 - 12/2/1977) et de Bruxelles 26 - 28/10/1977). (1)

La Commission générale est, au stade actuel, l'instance principale du dialogue dont elle anime et coordonne les travaux. Les participants, en règle générale au rang d'Ambassadeurs, siègent au sein de deux délégations : une délégation arabe d'une part, une délégation européenne d'autre part.

- La délégation arabe sera conduite par M. RAFIC JOUEJATI, Directeur pour l'Europe occidentale au Ministère des Affaires étrangères syrien et M. MOHAMED RIAD, Secrétaire général adjoint de la Ligue des Etats arabes.

- La délégation européenne sera dirigée par M. HANS JOACHIM HILLE, Ambassadeur extraordinaire pour le Dialogue euro-arabe et M. MANFRED CASPARI, Directeur général adjoint des Relations extérieures à la Commission des Communautés européennes.

La réunion de Damas doit permettre de faire le point sur l'avancement des travaux au sein des divers groupes de travail et groupes spécialisés depuis la session de Bruxelles en fonction des orientations et conclusions adoptées par celle-ci, de prendre des décisions dans les domaines où l'examen des dossiers a suffisamment progressé, de relancer et de préciser l'orientation des travaux futurs.

Les activités du dialogue se sont progressivement étendues à une très large gamme de sujets où la recherche des voies et formules de coopération entre deux vastes ensembles régionaux est une entreprise nouvelle et complexe. Cette recherche implique nécessairement une phase exploratoire, plus ou moins longue selon les domaines, avant que des décisions opérationnelles ne puissent être prises. Les réunions de la Commission générale fournissent certes l'occasion de photographier l'état du dialogue à un moment donné, mais on ne peut en attendre, au même moment, des résultats de même portée dans tous les domaines.

Compte tenu de l'avancement des travaux depuis la session de Bruxelles, on peut s'attendre à ce qu'en matière de coopération économique, certains problèmes retiennent plus particulièrement l'attention au cours de la session de Damas.

Financement des activités du dialogue

18,5 millions de dollars US sont disponibles pour le financement des activités du dialogue dont 15 MIO fournis par la partie arabe et 3,5 MIO par la partie européenne.

A la dernière réunion 9 financements pour un montant total de 4.580.000 millions \$ avaient été décidés (cf. annexe 1).

(1) cf. note P-100, octobre 1977 et note 169/78 DG X (pages 23-28)

Cette fois-ci les Commissions de Travail pourront soumettre à l'approbation de la Commission générale un deuxième train d'études et d'actions, pour un montant total d'environ 3,7 millions \$ dont quatre concernant l'industrialisation, trois le secteur "Sciences et Technologie", une dans le domaine social et deux sous rubrique "Culture". (cf.annexe II)

#### Travaux des 7 commissions de travail

Les travaux des 7 commissions de travail, créées à Rome en juillet 1975 (1), ont continué normalement depuis octobre 1977.

Pour certains sujets le degré de convergence de vues déjà atteint au sein des groupes de travail permettra de les soumettre à la réunion de Damas soit pour approbation soit pour donner des orientations pour les travaux futurs :

##### - Commerce

L'offre européenne faite à Bruxelles en octobre 1977 d'examiner les termes concrets dans lesquels des liens contractuels non-préférentiels avec l'ensemble des pays de la Ligue arabe ou avec certains d'entre eux (2) pourrait être un des sujets de discussion à Damas, comme par ailleurs la création éventuelle d'un centre de coopération (promotion) commerciale.

##### - Transfert de technologie

La décision de principe (Tunis en février 1977) de créer un centre de transfert de technologie pourrait se concrétiser à Damas (p.e. termes de références pour une étude d'exécution).

##### - Standardisation des normes techniques

Outre deux études à ce sujet (formation de spécialistes et création de centres euro-arabes de documentation, cf. annexe II), une déclaration sur la standardisation et une recommandation adressée aux producteurs et aux exportateurs des Etats membres de la Communauté seront également soumises à la Commission générale pour confirmation. (Le principe en avait déjà été approuvé à Bruxelles.)

##### - Protection des investissements

Lors de sa dernière réunion (Le Caire, 6/7 novembre 1978) la Commission de travail "Coopération financière" a fait des progrès substantiels vers la rédaction d'un texte qui pourra faire l'objet, soit d'une convention, soit d'une déclaration commune sur la protection des investissements étrangers dans les deux régions. Il est très probable que la Commission générale donnera des orientations politiques précises dans ce domaine.

##### - Formation professionnelle

Ce sujet revêt une importance cruciale pour la réalisation des plans de développement, dont aussi des projets faisant l'objet du Dialogue. C'est ainsi qu'une importante assistance technique est prévue pour le centre arabe de formation professionnelle à Tripoli, créé par la 4ème Conférence arabe de Travail en 1975 (cf. annexe II).

##### - Déclaration sur les travailleurs migrants

Un consensus de principe sur une déclaration concernant le statut des travailleurs arabes dans la Communauté avait déjà été atteint à Bruxelles en 1977. Le groupe de travail compétent a entretemps mis au point un texte d'une déclaration conjointe qui sera sans doute adopté à Damas.

Par ailleurs cette rencontre sera l'occasion d'un échange de vues entre les deux délégations sur les problèmes politiques préoccupant plus particulièrement l'une ou l'autre partie.

---

(1) Industrialisation, infrastructure, développement agricole et rural, coopération financière, commerce, coopération scientifique et technologique, questions culturelles, sociales et main d'oeuvre.

(2) Onze pays arabes ont déjà des liens contractuels et préférentiels avec la Communauté, soit dans la Convention de Lomé (4) soit dans le cadre des accords méditerranéens (7).

A l'issue de la réunion de la Commission Générale du Dialogue, fin octobre 1977 à Bruxelles, on peut dresser le tableau suivant faisant le point sur les listes d'actions concrètes qui seront entreprises dans le cadre du dialogue euro-arabe :

	<u>Estimation du coût</u>	<u>Estimation des contributions (\$)</u>	
		Arabes	Européennes
<u>A. Symposium sur les relations entre les deux civilisations, Hambourg</u>	250.000	125.000	125.000
<u>B. Infrastructures de base</u>			
1. Etude sur les besoins des pays arabes en matière de formation dans le domaine des transports maritimes	200.000	160.000	40.000
2. Harmonisation des statistiques dans les ports arabes	60.000	48.000	12.000
3. Etude sur le développement du nouveau port de BASORA, Irak	500.000	400.000	100.000
4. Etude sur le développement du nouveau port de TARTOUS, Syrie	500.000	400.000	100.000
5. Symposium sur le thème "Villes Nouvelles"	20.000	10.000	10.000
<u>C. Agriculture et développement rural</u>			
1. Vallée de la Juba : Etude sur le projet d'irrigation de BARDERA, Somalie	1.200.000	960.000	240.000
2. Projet de production de viande au Soudan	50.000	40.000	10.000
3. Projet de semences de pommes de terre en Irak	1.800.000	1.440.000	360.000
TOTAL	4.580.000	3.583.000	997.000



4

Deuxième train d'études et actions soumis à  
la quatrième réunion de la Commission Générale

Damas, 9/11 décembre 1978

ETUDES OU AUTRES ACTIONS	Coût total en US \$ (estimat.provisoir.)	contribution arabe en US \$ à déterminer	contribution européenne en US \$
<b>A. <u>Industrialisation</u></b>			
- centres de documentation et d'information en vue de la standardisation	450 000		
- formation dans standar- disation, métrologie et contrôle de qualité	135 000		
- étude pétrochimie	165 000		
- étude raffinage	165 000		
<b>B. <u>Science et Technologie</u></b>			
- Institut dessalement de l'eau	600 000		
- Institut polytechnique	1 000 000		
- Environnement marin	160 000		
<b>C. <u>Affaires sociales</u></b>			
- Centre arabe formation profes- sionnelle et formation d'ins- tructeurs	880 000		
<b>D. <u>Culture</u></b>			
- Séminaire de Venise (publications)	20 000		
- Catalogue institutions culturelles	6 000		
- Symposium de Hambourg (complément)	115 000		
	3 696 000		